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PROTESTUJÍCÍ farmáři učinili gesto ve prospěch Potravinové banky Vysočina. 
 Foto: Lenka Kopčáková

Farmáři protestovali před radnicí

(Dokončení ze str. 1)
Akce neušla zájmu médií. Jak 

na mikrofony vysvětloval mluv-
čí zemědělců Jaroslav Michal, čes-
ké a evropské protesty zemědělců 
byly organizované den před zasedá-
ním Evropské rady, kdy se očekávalo 
jednání premiérů členských zemí o 
omezení dovozu obilovin do Evropy. 
Česká republika také zhruba před 
měsícem apelovala na usnadnění 
podmínek pro zemědělce.

„Dnešní stav je takový, že do Evro-
py, která má nadprodukci vlastních 
obilovin, se dováží obrovské množství 
z Ukrajiny, dokonce z Ruska, Bělorus-
ka, Turecka, Kazachstánu a dalších 
třetích zemí,“ poukazuje předseda 
OAK Jaroslav Michal. 

Dovozem obilí spadla obchodní 
cena na polovinu, tedy na 3,5 tis. Kč 
za tunu.

„Naše náklady jsou 5–6 tis. Kč na 
tunu obilí. Takže je to obrovský ekono-
mický problém. Dovozem laciného obi-
lí do Evropy ze třetích zemí vydělávají 
pouze nadnárodní obchodní korpora-
ce,“ poukazuje Michal.

Zemědělcům se podle něho nelí-
bí ani to, že Evropská unie na jedné 
straně prosazuje Green Deal, tedy 
zelenou politiku s různým omeze-
ním, restrikcemi a kontrolami, které 
zdejším zemědělcům zvedají nákla-
dy na výrobu. Zároveň ale umožňuje 
dovážet obilí ze třetích zemí, u které-
ho již na tak přísné kontrole kvality 
netrvá.

„Evropa si musí ujasnit, zda tu chce-
me mít zemědělství, nebo ne.

To, co politici teoreticky vymysleli pro 
zemědělství, je s provozem neslučitelné. 
Doufáme ve vytvoření nových pravidel 

Právě běží konkurzní řízení na 
ředitele dvou žďárských škol. 

Rada města je v souladu se škol-
ským zákonem vyhlásila zhruba 
před měsícem. 

Jde konkrétně o místa ředitelů ZŠ 
Komenského 2 a ZŠ Švermova 4, 
jimž letos vrcholí šestileté období, 
na které bývají vedoucí pracovníci 
škol vybíráni. Oba ředitelé budou 
podle pravidel odvoláni k 31. 7. 
2024. 

Jak vysvětluje místostarosta s gescí 
pro oblast školství Rostislav Dvořák 

(KDU-ČSL), radnice již má zprávu 
od ředitele ZŠ Švermova 4  Jarosla-
va Ptáčka, který předem avizoval, 
že odchází do penze a nebude mít 
zájem se do soutěže znovu přihlásit.

„Co se týká ZŠ Komenského 2, hod-
nocení a kvalita školy je velmi dobrá 
a předpokládám, že současný ředitel 
Miroslav Kadlec se do konkurzního 
řízení přihlásí,“ uvedl místostarosta.

Přihlášky do konkurzního řízení 
měli zájemci podat do 20. března 
2024. Vybraní noví ředitelé nastou-
pí od 1. 8. 2024. -lko-

Kraj Vysočina v rámci přeshraniční aktivity spolupořádá letní Mladou uni-
verzitu, a zájemci mají ten správný čas na přihlášky.

Přeshraniční Mladá univerzita se letos koná od 4. do 9. srpna v rakouském 
městě Raabs an der �aya a v Jihlavě. Hlavním tématem pro letošní rok je 
„Freundscha� ohne Grenzen – Přátelství bez hranic“. 

„Program je určen pro děti ve věku 11–15 let, je kladen zvláštní důraz na to, 
aby se děti a mládež seznámily s českou i rakouskou kulturou. Veškerý program 
probíhá dvojjazyčně, a tak děti nepotřebují aktivně znát německý jazyk,“ při-
bližuje  hejtman Vítězslav Schrek. 

Více se dozvíme na adrese h�ps://www.jungeuni-waldviertel.at/, kde je 
také možné děti přihlásit do vyčerpání kapacity. -lko-

Konkurz ředitelů škol

Mladá univerzita
a Přátelství bez hranic

Pohodové Velikonoce 
a krásné jarní dny 

přeje redakce Žďárských novin

evropské zemědělské politiky,“ očekává 
Jaroslav Michal.

Čeští zemědělci nyní řeší ještě 
jeden velký problém. Kvůli dovo-
zům mají sklady plné loňského obi-
lí, přitom za pár měsíců bude nová 
sklizeň. Fakt, že se jim nedaří úrodu 
prodat, je pro mnohé likvidační.

„My zemědělci už asi půl roku navr-
hujeme energetické využití, aby se 
z obilí vypálil líh, a ten se přidával do 
pohonných hmot. Ale vláda a politická 
garnitura na to neslyší, protože techno-
logie na zpracování je v rukou opozič-
ního politika,“ poukazuje předseda 
OAK. 

Dodává, že sami zemědělci se do 
pálení lihu pustit nemohou. Jaro-
slav Michal připouští, že zeměděl-
ci začnou přemýšlet o zmenšování 

ploch obilovin. „Bylo by však dobře, 
kdyby Evropa konzumovala evropské 
obilí a nepodléhala tlaku nadnárod-
ních obchodních korporací,“ míní J. 
Michal.

Zemědělci Žďárska se krátce před 
protestní akcí setkali se  starostou 
Martinem Mrkosem a požádali žďár-
ský městský úřad o spolupráci. 

Při protestní akci místostarosta 
Jaroslav Hedvičák uvedl, že problém 
se nevyřeší, pokud se o něm nebude 
mluvit. „O problémech zemědělců se 
v poslední době mluví stále víc, což je 
dobře.

Protest jako takový asi nic moc nevy-
řeší, ale věřím tomu, že přiměje lidi, 
kteří o vás bez vás rozhodují, aby 
s vámi zasedli k jednacímu stolu a 
začali vám naslouchat,“ vzkazuje Jaro-
slav Hedvičák. 

Lidé se zastavovali, naslouchali a u 
vozíku s českou moukou sondova-
li, zda by si ji nemohli koupit. „Tuhle 
mouku znám, krásně se z ní peče, na 
rozdíl od některých dalších. Nemohu 
ji však nikde sehnat,“ poukazuje star-
ší žena. 

Na to reagovala přítomná zástup-
kyně regionálního mlýnu Helena 
Valentová. Její rodina mlynářské 
řemeslo provozuje po několik gene-
rací. 

A tak již víme, že regionální mou-
ku seženeme v malých českých řetěz-
cích a také v jednom větším u Sta-
rého nádraží. Zde slogan na sáčku 
hlásá českou chuť.

„Dodáváme mouku hlavně do peká-
ren. Vyrábíme silnou mouku z české-
ho obilí, kterou nároční pekaři oceňují. 
Již při žních si vybíráme pšenici vyš-
ších parametrů, a proto máme mouku 
vydatnou na energii, lepek a další para-
metry,“ vysvětluje. 

Dnešní doba však podle Heleny 
Valentové není pro mlýn vůbec pří-
znivá. „Tím, že meleme tradičně jen 
české obilí, nejsme konkurenceschopní.
Nemůžeme si dovolit takové ceny mou-
ky jako jiné výrobny, kde mají úplně 
jiné náklady za nákup obilí,“ konsta-
tuje mlynářka.


